


Drodzy 
Rodzice!
Dzięki Wam przyszedł w tym roku na świat nowy człowiek. 
Z całego serca gratulujemy i cieszymy się razem z Wami! 
Rozumiemy, jakie to wielkie szczęście, a jednocześnie – 
odpowiedzialność. Każdy z nas życzy swojemu dziecku 
wspaniałej przyszłości. Z takim właśnie życzeniem 
posyłamy Wam ten podarunek. Wierzymy bowiem, że 
gwarancją przyszłego sukcesu dziecka jest – między 
innymi – książka.

Przede wszystkim proponujemy, abyście 
machnęli ręką na pokutujący wciąż stereotyp, 
jakoby książka była dla niemowlęcia czymś 
nieciekawym. Także opinia, że książka służy 
wyłącznie do czytania, nie jest do końca 
prawdziwa. Czytanie z niemowlęciem różni 
się od sposobu, do jakiego przywykliśmy my, 
dorośli, ale jest to również proces lektury.

Z neurologicznego punktu widzenia pierwsze trzy lata 
życia dziecka są niezwykle ważne dla jego rozwoju. W tym 
okresie mózg zaczyna ćwiczyć umiejętność mówienia. 
Badania naukowe potwierdzają, że człowiek może 
najlepiej rozwinąć swój potencjał, jeśli od pierwszych dni 
życia wzrasta w otoczeniu bogatym językowo. Czytając 
niemowlęciu, rozmawiamy z nim i pomagamy mu w 
ten sposób nauczyć się łączenia zapisanego 
słowa z dźwiękiem, a następnie ze znaczeniem.



Pamiętajmy, że czytanie to nie tylko znaczący wkład 
w przyszłość dziecka, ale także, a nawet przede 
wszystkim wspaniałe emocje. Jeżeli dziecku czytanie 
będzie się kojarzyło z pozytywnymi emocjami już 
od pierwszych dni życia, to można się spodziewać, 
że kiedy podrośnie, będzie chciało samodzielnie 
kontynuować przygodę z książką. Poza tym czytanie z 
maluchem pomaga zbudować silną więź emocjonalną 
między nim a rodzicem.

Szczerze Wam życzymy dobrego startu!
Zespół Startu z książką

Czytanie kształci w dziecku umiejętność 
rozumowania i jasnego wyrażania myśli, doskonali 
pamięć i wyobraźnię, uczy koncentracji, pobudza 
kreatywność, wyrabia wiele innych niezwykle 
ważnych nawyków. Nie bez powodu jako symbol 
projektu „Start z książką” wybraliśmy bób. Bób 
to nieduże ziarnko, w którym kryje się ogromny 
potencjał wzrostu. Według znanej nam wszystkim 
ludowej baśni może rosnąć aż do nieba!



Fantazjujcie
W książce tekstem są również 
ilustracje, więc je także można „czytać”. 
Kiedy pokazujecie dziecku obrazki, 
nazwijcie to, co na nich widzicie. 
Poproście maluszka, żeby sam pokazał. 

Puśćcie 
wodze fantazji

Ilustracje pomagają uruchomić 

wyobraźnię – waszą i dziecka. Dlatego 

oglądając je, sami wymyślajcie historie, 

które nie zostały w książeczce wyrażone 

słowami. Mały czytelnik stopniowo zacznie 

rozumieć związek słowa i obrazu, a w 

końcu także relacje między treścią książki 

a otaczającym go światem.
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Bawcie się

М
О
J
A

A

K S I Ą
Ż

K

Zabawa, zabawa i 
jeszcze raz 
zabawa

Pozwólcie maluszkowi „czytać” 
samemu – przewracać kartki, pokazywać 
palcem obrazki, po prostu kosztować 
książki, nie tylko w przenośnym, 
ale i w dosłownym znaczeniu. 

W ten sposób wasze dziecko zapozna się z 

książką i zacznie utożsamiać czytanie z 

przyjemnym zajęciem. Pamiętajcie, że dla 

niemowlęcia książka jest na razie tylko 

zabawką o ciekawym kształcie. Dopiero 

wtedy, gdy podrośnie, zacznie ją 

pojmować inaczej.
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Wczujcie się

To bardzo ważna rada: czytajcie 
dziecku tak, żeby dla was samych było 
to ciekawe. Tylko w ten sposób 
zarazicie dziecko miłością do książek.

Wczujcie się w 
rolę czytającego i 
zaciekawcie dziecko

Postarajcie się czytać sugestywnie, 

używając mowy ciała, aby na ile się da 

wciągnąć małego słuchacza. Możecie go 

zachęcić, żeby klaskał w rączki. Czytajcie 

powoli. Pozwólcie dziecku wczuć się w tę 

historię i uczestniczyć w procesie czytania, 

nawet jeśli na początku maluszek będzie 

chciał tylko gryźć książkę albo ją drzeć.
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Stwórzcie 
rytuał

W świecie, który jest dla niego nowy, 
ważne jest, aby maluszek odnalazł to, 
co stałe i niezmienne. Właśnie dlatego 
dziecko tak lubi powtarzające się 
czynności. Jedną z nich może być 
rytuał czytania. 

Stwórzcie 
rytuał czytania

Wybierzcie miejsce i czas na głośne czytanie z 

dzieckiem i powtarzajcie to codziennie. 

Możecie czytać w łóżeczku przed snem, czule 

przytuleni, albo po posiłku, ułożywszy się 

wygodnie na kanapie. Taki rytuał nie tylko 

pomoże małemu czytelnikowi polubić czytanie, 

ale także będzie wzmacniał waszą więź 

emocjonalną. Ważna rada: postarajcie się nie 

zapraszać dziecka do lektury, kiedy jest 

pochłonięte jakąś pasjonującą czynnością, aby 

czytanie nie zaczęło mu się kojarzyć z zajęciem 

odbierającym radość.
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Doświadczajcie

Podczas czytania spróbujcie sobie 
przypomnieć, czy widzieliście – wy lub 
wasze dziecko – podobne rzeczy w 
swoim otoczeniu, czy czegoś 
podobnego doświadczyliście. 

Przybliżcie świat 
książki do własnego 
doświadczenia

Dzięki temu książka stanie się naturalną, 

oswojoną częścią życia waszego dziecka, a 

historie z codzienności w sposób magiczny 

przeniosą się na karty książki.
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Zamieniajcie 
się rolami

Nawet kiedy dziecko trochę 
podrośnie, nadal bawcie się z nim 
podczas czytania. Możecie po 
wspólnej lekturze poprosić malucha, 
żeby teraz on wam „poczytał”. 

Zamieniajcie się 
rolami

Maluszek oczywiście nie będzie umiał 

tego zrobić, ale na pewno zapamiętał 

niektóre frazy i będzie próbował, nieco 

fantazjując, odtworzyć to, co od was 

usłyszał. Taka zamiana ról będzie 

pielęgnowała w dziecku wiarę w siebie.
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Poświęćcie czas

Na głośne czytanie poświęcajcie 
codziennie nie mniej niż 15-20 minut. 
Taki przedział czasu gwarantuje, 
że książka zostanie z pożytkiem 
przeczytana i omówiona, a dziecko 
nie będzie się nudzić. 

Przeznaczcie na 
czytanie odpowiednią 
ilość czasu

Poza tym naukowcy zbadali, że taki mniej 

więcej czas przeznaczony na codzienną 

lekturę ma, statycznie rzecz biorąc, 

znaczący i pozytywny wpływ na 

osiągnięcia dziecka w przyszłości. 

Kiedy mały czytelnik podrośnie, czas 

obcowania z książką można wydłużyć.
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Bądźcie
twórczy

Zauważyliście, że jeśli dziecku 
książka się spodoba, prosi, żeby ją 
ciągle czytać? Powtarzanie jest 
rzeczą niezmiernie ważną dla 
każdego rozwijającego się 
maluszka.

Pokonajcie nudę 
twórczym 
podejściem

Starajcie się nie okazywać, że znudziło 

wam się czytanie tej samej książki. 

Spróbujcie podejść do tego twórczo. 

Traktujcie to jak zabawę, a zobaczycie, że 

za każdym razem odnajdziecie w książce 

coś nowego, i dla maluszka, i dla siebie.
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Dużo ze sobą 
rozmawiajcie

? Im więcej będziecie z dzieckiem 
rozmawiali podczas czytania, 
tym łatwiej samo nauczy się 
czytać. 

Czytajcie i 
dużo ze sobą 
rozmawiajcie

Opowiadajcie maluchowi, co myśli o 

czytanym tekście, zadawajcie mu różne 

pytania, nawet retoryczne, niezależnie od 

tego, czy mały czytelnik już umie mówić, 

czy jeszcze nie
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L O

D Y

Rozmawiajcie
Jeżeli dziecko potrafi już wyrażać 
słowami swoje myśli, starajcie się 
nawiązać z nim rozmowę, zachęcić 
malucha, żeby opowiedział o swoich 
wrażeniach. Starajcie się zadawać 
pytania otwarte, na które nie wystarczy 
odpowiedzieć „tak” lub „nie”.

Rozmawiajcie o 
tym, co czytacie

Ważne, żeby nie przesadzić – w centrum 

uwagi musi pozostać książka, aby dla 

maluszka było jasne, czego dotyczy 

rozmowa. Faktem jest, że rozmawianie z 

dzieckiem wzbogaca jego zasób słów, co w 

przyszłości będzie miało decydujący wpływ 

na jego wyniki w nauce.
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